
محمد جواد آذري جهرم�ي، وزير جوان دولت 
روحاني وقت�ي در گفت وگوي وي�ژه خبري در 
براب�ر دوربين ق�رار گرفت، به زع�م خودش از 
مشكلات گفت؛  مش�كلاتي نظير بي اعتمادي 
مردم ب�ه پيام رس�ان هاي داخلي و اس�تقبال 
كمرنگ از آنها. آقاي وزي�ر در حالي آمار 4/5 
ميلي�ون كارب�ر را كه ظ�رف م�دت 18 روز به 
پيام رس�ان هاي داخل�ي روي آورده اند، ناچيز 
مي داند كه درب�اره تعداد كارب�ران تلگرام در 
روزهاي آغازين پيدا ش�دن س�ر و كله اش در 
ميان ش�بكه هاي پيام رس�ان چي�زي نگفت. 
همچنان كه از 8 هزار كانال تلگرامي شناسايي 
ش�ده عليه امنيت كش�ور، نظام، مقدس�ات و 
هويت ملي، ديني و فرهنگي مردم حرفي نزد. 
انگار وزير جوان كابينه حواس�ش نيس�ت در 
مس�ائل ملي نبايد هر كس ح�وزه كار خودش 
را ببين�د، بلك�ه بايد چن�د وجهي ن�گاه كرد. 
ماجرا از پست اينستاگرامي رئيس جمهور در بيان 
مخالفتش با فيلتر تلگرام آغاز ش��د. هر چند اين 
پس��ت با موضع گيري فعالان سياسي مواجه بود 
و اين موضع گيري ها در ش��بكه هاي اجتماعي با 
اس��تقبال فراوان مواجه ش��د؛  موضع گيري هايي 
همچون اظهارات رحيم پور ازغدي، عضو شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي كه از تناقض گويي و صحبت 
دو پهلوی رئيس جمه��ور به ش��دت انتقاد كرده 
بود. حالا اما اين رويكرد به س��اير اعضاي كابينه 
هم انتقال يافته اس��ت و وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات وقت��ي در برابر م��ردم ق��رار مي گيرد، 
تنها بخش��ي از حقيقت را مي گويد تا هزينه هاي 
اجتماعي فيلتر پيام رس��ان تلگرام را نپردازد. اين 
در حالي است كه به قول خود آقاي جهرمي بايد با 
مردم صحبت و آنها را قانع كرد تا اعتماد كافي به 

پيام رسان هاي داخلي هم شكل بگيرد. 
  اف�زوده ش�دن 4/5 ميلي�ون كارب�ر به 

پيام رسان هاي بومي در 18 روز 
تنها 18روز از فيلتر تلگرام گذشته است؛  روزي كه 
طي آن تعداد كاربران پيام رسان هاي داخلي از مرز 
10 ميليون نفر عبور كرد. هر چند تلگرام هنوز هم 
به مدد فيلترشكن ها فعال است. فيلتر شكن هايي 
كه به گفته آقاي وزير خيلي هايشان بدافزار هستند 

و مي توانند آسيب زا باشند. 
با همه اينها آذري جهرم��ي در برنامه گفت وگوي 
وي��ژه خب��ري وقتي مي خواس��ت درب��اره اوضاع 
پيام رس��ان هاي داخل��ي توضيح بده��د اينگونه 
گفت: 10 ميليون نف��ر به پيام رس��ان هاي بومي 
آمده اند، اما تلگ��رام ۴۵ ميليون كاربر داش��ت. از 
زمان بسته شدن تلگرام تا كنون حدود ۴/۵ ميليون 

كاربر به پيام رس��ان هاي داخلي اضافه ش��ده اند. 
من وزير ارتباطات��م، بايد واقعي��ات را بگويم. اگر 
فيلترينگ شكس��ت بخورد يا موفق ش��ود در هر 
دو صورت محكوم مي ش��ويم.  وي اما درباره اينكه 
پيام رس��ان تلگرام در 18 روزگ��ي اش چند كاربر 
داش��ت، اظهار نظري نكرد تا مقايسه اش معقول و 
منطقي به نظر برس��د. به عبارت ديگر آقاي وزير 
پيام رسان هاي داخلي را با تلگرامي مقايسه مي كند 
كه طي چند سال اخير انحصار پيام رسان ها را در 
اختيار داشته است و همين انحصار هم موجب شده 
تا ديگر پيام رس��ان هاي موجود كمتر مورد توجه 
قرار گيرن��د. پس اضافه ش��دن ۴/۵ ميليون كاربر 
به پيام رسان هاي داخلي ظرف مدت 18 روز اخير 
چندان هم از بي اعتمادي مردم حكايت نمي كند. 

 مردم كم اعتمادند !
با تمام اينها آذري جهرمي معتقد است: در حوزه 

رسانه بلاتكليف هستيم و اين شامل همه رسانه ها 
مي شود، زيرا چارچوب و سياست حركتي مشخصي 
در اين ح��وزه نداريم و از آنجا ك��ه چارچوب هاي 
اصلي را مردم تعيين مي كنند، متأسفانه در حال 
حاضر مردم نسبت به پيام رس��ان ها و شبكه هاي 
داخلي كم اعتمادند و اين مهم س��بب مي ش��ود 
كه رونق ماهواره و پيام رسان هاي خارجي بيشتر 
باشد. درست است كه هنوز مردم نسبت به قانون 
فيلترين��گ و ممنوعي��ت ش��بكه هاي اجتماعي 
خارجي مقاوم��ت دارند، اما وظيفه ماس��ت كه با 

مردم صحبت كنيم. 
جهرمي تأكي��د كرد: اگ��ر زيرس��اخت اعتماد را 
ايجاد كنيم و سياس��ت هاي رسانه اي شفاف تري 
داشته باش��يم، طبيعتاً مردم با علاقه به وطن، از 

پيام رسان هاي داخلي استفاده مي كنند. 
وي در عين حال درباره توان فني پيام رسان هاي 

داخلي گفت: در حال حاضر پيام رسان هاي داخلي 
ظرفيت هاي لازم را دارند و ظاهراً نياز به سي دي ان 
نيست، اما اگر هم نياز به اين ظرفيت باشد بايد با 

مصوبه مجلس اين اقدام صورت گيرد. 
 سروش: از ما حمايت عملي نشد!

جهرمي گفت: نيازمندي هاي پيام رسان هاي داخلي 
براي ارتقاي سيس��تم امنيتي و به روز رساني هاي 
زيرس��اخت هاي ض��روري مس��تلزم بودجه هاي 
ميلياردي است كه گاهي از توان وزارت ارتباطات 
خارج است، البته ما به عنوان متولي حاكميتي بايد 
از زيرساخت هاي اين پيام رسان ها حمايت كنيم. 

وزير ارتباطات ادامه داد: تص��ور اوليه اين بود كه 
۵ميليارد تومان براي پيام رسان هاي داخلي كافي 
باشد. امروز يكي از پيام رسان ها برآوردهايي انجام 
داده و مي گويد كه به ۵0 ميليارد تومان منابع مالي 
ديگر در قالب وام نياز دارد. در مورد پيام رسان ها  

بعُد»فني« همه  مسئله نيست. 
پي��ش از اي��ن ني��ز آذري جهرمي در پاس��خ به 
درخواس��ت و گلايه مندي ضمني مدي��ر يكي از 
پيام رس��ان هاي بومي ب��راي ارائه س��رويس ها و 
زيرساخت هاي بيشتر از س��مت دولت گفته بود: 
ما در كشور پنج پيام رسان داريم؛ اينكه يكي از آنها 
به جاي طرح موضوع در جلسات مرتباً بحث را به 
موضوع عمليات رواني بكشاند، نه به سود آنهاست 

و نه به سود كشور. 
سيدميثم سيدصالحي در واكنش به اين اظهارات 
در صفحه توييتر خود با رد حمايت عملي وزارت 
ارتباطات از اين پيام رسان بومي نوشت: كل سابقه 
ما فني است و نسبت به واژه عمليات رواني كاملًا 
 ،LCT بيگانه ايم؛ بح��ث ما در مورد ارتب��اط، در
فضاي CDN، بلاك آي پي و ترافيك اس��ت؛ از 
حمايت هاي وزير محترم سپاس��گزاريم، اما اتفاق 
عملي در زيرمجموعه ايشان نيفتاده است؛ انتظار 
ما چيزي فرات��ر از مصوبات ش��وراي عالي فضاي 

مجازي نيست. 
 مسئول فراهم كردن زيرساخت ها 

واقعيت اين اس��ت كه مردم از ميان پيام رسان ها 
پيام رساني را انتخاب مي كنند كه كارايي بهتري 
داشته باشد. زيرساخت هايي هم كه وزير ارتباطات 
درباره آن صحبت مي كند، زير ساخت هايي است 
كه بايد از س��وي همين وزارتخانه تأمين مي شد. 
فعاليت در حوزه پيام رسان هاي داخلي بايد از جايي 
آغاز مي شد و مهاجرت دولتي ها به اين فضا آغازي 
براي اين كار بود.  بديهي است پيام رسان هاي بومي 
هم مي توانند با سپري شدن زمان نقطه ضعف هاي 
خود را برطرف كنند و خدمات بهتر و گسترده تري 

را ارائه دهند.
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تعطیلات زمستانی بچه ها منهای والدین!

 براي كرایه تاكسي دنبال پول خرد نگردید!
 مديرعامل سازمان تاكس��يراني ش��هر تهران از اجراي سراسري 
پرداخت الكترونيكي كرايه تاكسي از طريق تلفن همراه از تابستان 
امسال خبر داد. عليرضا قنادان با اشاره به اينكه در حال حاضر طرح 
پرداخت الكترونيكي كرايه تاكسي با اپليكيشن تلفن همراه »فون 
پي« در خطوط پايانه ونك در حال اجراست، گفت: با توجه به اينكه 
اين مدل پرداخت نو و مبتكرانه است. بايد ملاحظات اجرايي براي 
آن مدنظر قرار گيرد تا تصوير نسبتاً خوبي ارائه شود. براين اساس 

طرح به صورت مداوم پايش مي شود.
تغييرات نرخ كرايه ها و اينكه بسياري از مسافران در بين مسير  از 
وسايل نقليه پياده مي شوند و همراه داشتن پول خرد خود به يك 
مشكل بزرگ هم براي رانندگان و هم مسافران تبديل و  سبب شده 

است تا استقبال شهرداري براي پياده سازي پرداخت الكترونيكي 
آن هم در كمترين زمان ممكن مورد توجه قرار گيرد. گام برداشتن 
به سوي شهر، شهروند الكترونيك و هوشمندسازي ارائه خدمات 
مي تواند قدم به قدم از بار مس��ائل و مشكلات شهرنشيني بكاهد. 
در حال حاضر ضريب نفوذ اينترنت در كشور بالاست و بسياري از 
شهروندان نيز از تلفن همراه استفاده مي كنند و از طريق اپليكيشن 
مختلف كارهاي روزم��ره خود را در كمترين زم��ان ممكن انجام 
مي دهند. س��رگرداني و درگي��ري ميان رانندگان و مس��افران از 
گذشته تاكنون وجود داشته است تا آنجايي سازمان تاكسيراني تا 
به حال چندين بار در ادوار گذشته استفاده از تاكسيمتر را پيشنهاد 
داد و حتي رانندگان را هم به استفاده از آن ترغيب كرد، ولي تاكنون 

موفق به اجرايي كردن استفاده از تاكسيمتر نشد. سهم 20 درصدي 
حمل و نقل عمومي توسط تاكسيراني وسايل نقليه عمومي صورت 
مي گيرد كه لازم اس��ت براي پرداخت كراي��ه از روش هاي نوين 
استفاده شود. حركت به سوي استفاده از روش هاي نوين پرداخت 
كرايه علاوه بر كاهش چالش ها  گام برداش��تن به س��وي عدالت 

اجتماعي هم هست.
 براين اساس مديرعامل سازمان تاكسيراني اعلام كرد در پرداخت 
الكترونيكي منتظر آماده س��ازي چارچوب اس��تاندارد سيستم و 
آيين نامه اين طرح هستيم و با آماده سازي زيرساخت ها از طريق 
سازمان فناوري اطلاعات ش��هرداري تهران اين طرح حداكثر تا 

پايان خردادماه امسال نهايي و اجرايي خواهد شد.

مشكلات واقعي فداي مشكلات مجازي !
وزير ارتباطات بسان يک روشنفكر  از مضرات مسدودسازي تلگرام گفت، ولي از نتايج زيانبار ولنگاري مجازي و 

به مخاطره افتادن امنيت و اقتصاد ملي حرفي نزد !

هوا آلوده مي ش�ود و به مرز هشدار مي رسد. 
آنق�در كه ديگر هي�چ كس نمي توان�د در آن 
نفس بكش�د. دانش آموزان را تعطيل و طرح 
ترافي�ک را از در من�زل اج�را مي كنن�د، اما 
فايده اي ندارد. آن وقت سازمان محيط زيست 
كه مي بيند ديگر كاري از دستش بر نمي آيد، 
طرح شكس�ت خورده تعطيلات زمس�تاني 
م�دارس را دوباره مط�رح و ب�راي اجراي آن 
پافش�اري مي كند. طرحي كه اج�راي آن به 
روند درس�ي دانش آم�وزان آس�يب مي زند. 
ح�الا ه�م مج�دداً وزارت آموزش و پ�رورش 
موافق�ت خ�ود را با ط�رح شكس�ت خورده 
تعطي�لات زمس�تاني اع�لام ك�رده اس�ت. 
چند وقتي اس��ت كه زمزمه تعطيلي زمس��تاني 
مدارس به گوش مي رس��يد تا اينكه سيد محمد 
بطحاي��ي، وزي��ر آموزش و پ��رورش اواخر هفته 
گذشته گفت: با طرح 1۴ روزه تعطيلات زمستاني 
مدارس موافق هستيم و ميان دستگاه هاي مختلف 
هم اجماع نظري در اين زمينه وجود دارد. بنابراين 
در حال اقدام و برنامه ريزي براي چگونگي اجراي 
اين طرح هستيم. در تلاش��يم قبل از آغاز سال 

تحصيلي جديد اين برنامه را آماده كنيم. 
هنوز از يادها نرفته اس��ت كه س��ال گذشته نيز 
موضوع تعطيلي يكماهه مدارس در فصل زمستان 
و تغيير زمان شروع فعاليت آن از مهر به شهريور 
مطرح ش��ده بود، اما مجلس با آن مخالفت كرد. 
حالا مسئولان دولتي بدون توجه به آن از آماده 
ش��دن طرحي ديگر ب��راي تعطي��لات 1۴ روزه 

مدارس در فصل زمستان خبر مي دهند!

 طرح شكست خورده
ط��رح و اي��ده تعطي��لات زمس��تاني و كاهش 
تعطيلات تابس��تاني مدارس، اولين بار در س��ال 
1۳۳۶ از س��وي وزارت فرهنگ آن زمان مطرح 
ش��د كه به دليل نبود توافق بر س��ر اجراي آن تا 
سال ۷۵ سخني از آن به ميان نيامد، اما در سال 
۷۵ طرحي مطرح ش��د كه بر مبناي آن قرار شد 
10 روز در ميانه زمس��تان تعطيل باش��د؛ طبق 
اين طرح، دانش آموزان 1۵ روز زودتر و در ميانه 
ش��هريورماه س��ال تحصيلي را آغاز مي كردند تا 
تعطيلات زمس��تاني داشته باش��ند. محمدعلي 
نجفي كه آن زم��ان وزير آموزش و پ��رورش بود، 

هدف از اجراي اين طرح را امكان مس��افرت هاي 
زمستاني خانواده ها و ايرانگردي در فصل زمستان 
اعلام ك��رد، بنابراين براي مدتي اي��ن طرح اجرا 
شد، اما با توجه به مشكلاتي كه در برخي مناطق 
به دليل ناس��ازگاري جغرافيايي و ش��رايط آب و 
هوايي و س��پس ترمي- واحدي شدن مدارس به 
وجود آمد، عملًا به فراموش��ي سپرده شد.  اصرار 
وزارت آموزش و پرورش براي اجراي اين طرح كه 
در گذشته نظم و نظام مدارس را به هم ريخت و در 

نهايت موفق نشد، عجيب به نظر مي رسد. 
  تعطيلات زمستاني كجا برويم؟!

از سوي ديگر خبر اجراي طرح تعطيلات زمستاني 

مدارس نگراني هايي را نيز براي خانواده ها ايجاد 
ك��رده اس��ت. يك��ي از مهم تري��ن دغدغه هاي 
خانواده ها اين اس��ت ك��ه در زمس��تان، امكان 
استفاده از فضاهاي ورزشي، تفريحي و سياحتي 
مانند ديگر فصل هاي سال وجود ندارد. بنابراين 
اگر دانش آموزان در اين زمان در مدرسه نباشند 

بيشتر ناگزير خواهند شد در منزل بمانند. 
مه��دي نوي��د اده��م، دبي��ركل ش��وراي عالي 
آموزش و پرورش هم با انتقاد از اجراي اين طرح 
مي گويد: اجراي طرح تعطيلات 1۴روزه زمستاني 
مدارس مي تواند به برنامه درس��ي دانش آموزان 
آسيب بزند. بايد گفت كه انجام اين طرح، نيازمند 
تغيير تقويم آموزشي اس��ت و به مصوبه مجلس 
ني��از دارد. بنابراين براي تغيير تقويم آموزش��ي 
ابتدا بايد ب��ا مجلس توافق كنيم و س��پس وارد 
فازهاي بعدي و بررسي مواردي چون تعطيلات 

زمستانه شويم. 
آنط��ور ك��ه ب��ه نظ��ر مي رس��د مس��ئولان 
آموزش و پرورش قصد دارند تجربه تلخ سال هاي 
پيش را كه براي خانواده ها و دانش آموزان از اين 
تعطيلات زمستاني رقم خورده بود تكرار كنند. 
 اي كاش متوليان امر ت��لاش كنند تا تصميمات 
كارشناسي ش��ده بگيرند و كمي واقع بينانه تر و 
سيس��تماتيك به قضايا نگاه كنند و تحت فشار 
ديگر دستگاه ها كه براي حل مشكلات مقطعي 
خود مدارس را بهانه مي كنند از اجراي تصميمات 
خام و غير كارشناسانه خودداري كند؛ تصميماتي 
كه در دراز مدت اث��رات جبران ناپذيري برجاي 

خواهد گذاشت. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

سيد جواد رضويان در صفحه مجازي خود با انتشار اين تصوير 
نوشت: آغاز ماه ميهماني خداوند يكتا مبارك. طاعات قبول 

توييت محمد مهدي سرباز: ما عاشق مبارزه با صهيونيست ها هستيم ! 
بسازند خرابش مي كنيم.  

توييت پارسايي: آمارها نشون ميده سن ازدواج آقايون بالاي ۳۵ سال 
و خانوم ها بالاي ۳0 سال رسيده تازه اگه اقدام به ازدواج كنن و بعدش 
طلاق نگيرن. فرزند آوري هم كه به ميانگين به پنج سال بعد از  ازدواج 
رس��يده، اونم تازه تك فرزندي هيچي ديگه خودمون كمر به نابودي 

ايران_جوان بستيم از كجا و كيا الگو گرفتيم؟

توييت سارا شاه محمدي: امنيت_رواني_زنان اين نيست كه عنوان 
طلاق را از شناسنامه اش حذف كند كه اتفاقاً اين كار دقيقاً ضد امنيت 
اجتماعي و روانيست؛ امنيت جاييست كه فرهنگِ قضاوت و ارزشگذاري 
و مردانگي در جامعه طوري جريان يابد ك��ه زن از ترس اتهام مجبور 
نباشد هويت واقعي اش را مخفي كند! طلاق جرم نيست زخم است... 

سيد امير سياح توييت كرد: خودتونو بگذاريد جاي جوان بيكاري 
كه نه اس��تخدامش مي كنند، نه مج��وز مي دهند كس��ب وكاري راه 
بيندازه، دستش هم به جايي بند نيس��ت تا حقش را بگيره يا حرفش 
رابزنه طبيعيه جذب شعار براندازم ميشه اينه كه ميگم درسطح بالاي 
مسئولان اقتصادي، عامل دشمن نفوذ كرده كسي  كه عمداً سياست هاي 

اشتباه تجويز مي كنه.

فريد ابراهيمي در توييت نوش�ت: باز ماه رمض��ون اومد و جوجه 
روشنفكرا ميخوان يك ماه روي ربناي ش��جريان اسكي برن. آقا شما 
كه اصلًا روزه نميگيري و افطار و س��حر حاليت نيس��ت، تو رو سننه. 

توييت اميرعلي صفا : ماه عسل پارسال باعث شده هزار و 29۳ زنداني 
كه مجازاتشون طي شده و فقط بدهي مالي داشتن آزاد بشن. طي يك 
پروسه كه توضيحش معقول و منطقي بود. من به احترام همين يك كارِ 
احسان عليخاني كلاه از سر برمي دارم و دمش گرم. فقط خدا مي  داند 

زنداني و خانوادش چه مي كشند و چقدر با ارزشه اين كار. 

ورتوك در توييت نوشت: كمبود هر ساله آب و هدررفت ۷۵ درصد 
باران، در ۵۴ ح��وزه آبريز، در پرباران ترين منطق��ه ايران، فقط نتيجه 
بي كفايتي نمايندگان گيلان است. چند صد سال بايد منتظر تكميل 
سدهاي شفارود، پلرود، ديورش، لاسك و ديلمان باشيم تا آب به مقدار 

مناسب به مزارع برسد؟ 

امين اسدي در توييتر نوشت: فقط بايد يه گيلاني باشي تا مراحل 
سخت كاش��ت و برداش��ت برنج را با رنج ببيني و بعد از برداشت اين 
مسئولان هستند كه روي برنج ها قيمت ميگذارند. كاش موقع كم_آبي 

و خشكسالي مزارع هم اينطور از كشاورز احوال ميگرفتيد.

عليرضا سزاوار

كبري فرشچي 
  گزارش  یک

  مديركل تعاون و پشتيباني وزارت آموزش و پرورش گفت: پرداخت وام 
مسكن تا س��قف ۵0 ميليون تومان براي فرهنگيان فاقد مسكن بر اساس 
اولويت ها در حال اجراس��ت. به اين ترتيب به مراكز اس��تان ها و شهرهاي 
بالاي 200 هزار نف��ر جمعيت، ۵0 ميليون تومان و به مابقي ش��هرها ۴0 
ميليون تومان تعلق مي گيرد. بازپرداخت وام بابت خريد مسكن 10 ساله 
با سود 12 درصد و بازپرداخت وام بابت ساخت مس��كن 12 ساله با سود 
12 درصد است. س��هميه به سراسر استان ها در س��ال 1۳9۶ اعلام شده 
است. روند پرداخت و توزيع مجدد سهميه در سال 1۳9۷ همچنان ادامه 

خواهد داشت. 
   معاون پيشگيري سازمان آتش نش��اني و خدمات ايمني شهر تهران با 
اشاره به ضرورت ايمن سازي اماكن ناايمن پايتخت گفت: تقريباً براي بيشتر 
ساختمان هاي ناايمن اخطاريه زده ايم و امسال در فاز عمل، بخش حقوقي 

و قضايي همكاري مي كنند تا كار به سرانجام برسد. 
   مجري طرح توس��عه گياهان دارويي ضمن اش��اره به اهميت كش��ت 
گياهان دارويي در كش��ور اظهار كرد: حدود 2 ه��زار و ۳00 گونه گياهي 
در كشور شناسايي شده اس��ت كه خاصيت دارويي دارند. متوسط درآمد 
س��الانه حاصل از صادرات گياهان دارويي به عن��وان محصول خام ۴۵0 

ميليون دلار است. 
   مديركل پيش بيني و هشدار سريع سازمان هواشناسي وضعيت جوي 
كشور طي دو روز آتي را پيش بيني كرد و گفت: روند تدريجي افزايش دما در 

حدود دو تا چهار درجه در غالب مناطق كشور پيش بيني مي شود. 
   رئيس سازمان پزشكي قانوني كش��ور از ثبت اطلاعات ژنتيك بيش از 
۵0 هزار مجرم سابقه دار در سال گذشته خبر داد و گفت: در صورت تأمين 
اعتبار تا پايان امسال نيز اطلاعات ژنتيك بين ۵0 تا 100 هزار مجرم ديگر 

اخذ خواهد شد. 
   معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري منطقه 2 در خصوص تردد پولي 
عابران از پل در حد فاصل دو پارك پرديس��ان و نهج البلاغه گفت: اين پل 
تنها يك هفته به صورت آزمايش��ي براي انجام تست هاي نهايي مربوط به 
چگونگي خدمات رساني باز بود و در حال حاضر عبور از روي اين پل متوقف 

شده و تا زمان افتتاح امكانپذير نخواهد بود. 
   معاون پرستاري وزير بهداش��ت كه در رأس يك هيئت پرستاري 
و مامايي براي ش��ركت در نشست مديران ارشد پرس��تاري و مامايي 
كشورهاي جهان به ژنو سفر كرده است، در ديدارهاي جداگانه با رئيس 
شوراي بين المللي پرستاران و مدير ارشد پرستاري سازمان بهداشت 
جهاني خواستار اعلام موضع اين نهادها در قبال كشتار مردم بي دفاع و 

كودكان در فلسطين شد.

مهسا گربندي
  گزارش  2

بیژن یانچشمه
  از شهر

اختلال در زندگي متزلزل معلولان
خزانه پولي ندارد؛ اين پاسخي بود كه مسئولان بهزيستي اخيراً از طرف 
رئيس خزانه داري كشور به مراكز توانبخش��ي معلولان ذهني دادند. 
 حدود سه ماه است كه سازمان بهزيس��تي به اين مراكز يارانه نداده و 
بسياري از اين مراكز با خطر تعطيلي روبه رو شده اند. حدود 120 هزار 
فرد داراي معلوليت  در اين مراكز به س��ختي روزگار مي گذرانند و در 

انتظار يارانه دولت مانده اند. 
يك كارشناس امور توانبخشي بهزيستي هم با بيان اينكه بيش از 1/۵ 
ميلي�ون نفر از جمعيت كش��ور با يكي از انواع معلوليت ذهني زندگي 
مي كنند، گف��ت: ۳ درص�د از اي�ن اف�راد داراي معلوليت هاي بس��يار 
شديد هس��تند. هرگونه تغيير و اخ�تلال در خانواده هم ممكن است 
منجر به مختل ش��دن كاركرد خانواده شود و حتي كانون خانواده را با 

اختلال روبه رو كند.
بهاره توكلي افزود: بنابراين تولد يا حضور يك كودك معلول مخصوصاً از 

نوع ذهن�ي در هر خانواده اي مي تواند اتفاق سخت و ناگواري باشد. 
وي در تعري��ف معل�ول ذهني گف��ت: معلول ذهني ب��ه فردي اطلاق 
مي ش�ود ك�ه به�ره هوش�ي اش زي�ر ۷0 است. معمولاً بروز آن قبل از 
18 سالگي است و در انجام امور و كارهايش دچار مشكل است. بر اساس 
آم�ار س�ازمان بهداش�ت جه�اني در كش�ورهاي در حال توسعه بين 10 
تا 1۵ درصد افراد جامعه دچار معلولي�ت هستند كه حدود ۵ درصد آنها 

نيز دچ�ار معلولي�ت شديد مي شوند كه بايد خدمات ويژه اي بگيرند.
وي گفت: معلولي�ت ي�ك پدي�ده جه�اني و ش�ايع بوده كه متعلق ب�ه 
هم�ه كش�ورها س�ت؛ مثلًا در امريكا شيوع ۳درصدي و در اروپا شيوع 

آن تا 2درصد پيش بيني مي شود.
اين كارش��ناس امور توانبخش��ي بهزيستي كش��ور نبود امنيت براي 
كودكان، نبود برنامه هاي مناسب آموزشي و وضعيت نگهداري آنها در 
خانواده را از جمله مش��كلات اين گروه از معلولان دانست. ب�راس�اس 
آخرين سرش�ماري كشور از هر 9 معلوليت آمارگيري شده، بيشترين 

ميزان مربوط به اختلالات ذهني بوده است. 
دو سال پيش بود كه هيئت دولت مصوبه افزايش يارانه مراكز نگهداري 
معلولان، س��المندان و بيماران رواني مزمن بهزيس��تي را صادر كرد. 
همان موقع بود كه قرار ش��د يارانه مراكز نگهداري روزانه 20 درصد و 
يارانه مراكز نگهداري ش��بانه روزي 1۵درصد اضافه شود،  اما تأخير در 
پرداخت ها حالا به شكلي است كه نفس مراكز نگهداري معلولان را به 

شماره انداخته است. 
براس��اس قانون كار بايد در مراكز نگهداري س��ه نفر براي سه شيفت 
فعاليت كنند و همين كمبود اعتبار باعث مي ش��ود دو نفر را براي سه 
ش��يفت در نظر بگيرند! به اين مفهوم كه از كيفيت خدمات اين مراكز 
براي معلولان كاسته مي شود يا به جاي اينكه حقوق قانون كار را براي 

پرسنل در نظر بگيرند، كمتر از آن را  پرداخت مي كنند. 
بدون توجه به دلايل تأخير در پرداخت يارانه ها، آنچه مش��خص است 
اينكه مراكز نگهداري از معلولان كه تا پيش از اين صورتشان را با سيلي 
سرخ نگه مي داشتند، تعطيل خواهند ش��د. در اين ميان   خانواده هاي 
بسياري  دچار مش��كل مي ش��وند. جالب تر از همه اينكه خود سازمان 
بهزيستي در اين ميان ضرر بسياري خواهد كرد. آنچه مشخص است 
اينكه بخش خصوصي تواني براي ادامه كار به اين صورت و بخش دولتي 

هم توجهي به اين مهم ندارد. 

صحبت هاي جالب يک پزشک و مادر 5 فرزند

 خرج  2فرزند
 دو برابر خرج يك فرزند نيست !

»مش�كل اكث�ر ما اينجاس�ت ك�ه كلمات�ي مث�ل ت�وكل، رزق و 
برك�ت تنه�ا در ذهن م�ا ج�اي دارد و عم�لًا اعتق�ادي ب�ه آنها 
نداري�م، ش�خصاً رزق و بركت را ب�ا تولد هر فرزند به چش�م خود 
ديده ام و ت�ا زماني ك�ه تجربه آن را نداش�ته باش�يد، نمي توانيد 
آن را درك كني�د«. اينه�ا بخش�ي از صحبت ه�اي م�ادر پن�ج 
فرزن�دي اس�ت ك�ه پزش�ک و دانش�جوي دكتري هم هس�ت. 
مريم اردبيلي، مادر پنج فرزند، پزش��ك، دكتراي رشته آينده پژوهي 
و كارش��ناس مس��ائل زنان و خانواده با بيان اين مطلب اظهار داشت: 
فرزندآوري يك امر طبيعي و بخش��ي از زندگي اس��ت، اينكه زندگي 
من اكنون براي برخي فوق العاده جلوه مي كند به اين دليل اس��ت كه 
بسياري از افراد مسير طبيعي زندگي را كنار گذاشته  و به امور در كنار 

هم توجه نكرده اند. 
اين كارشناس خانواده بيان كرد: اگر انتخاب همسر با ديد انتخاب پدر يا 
مادر آينده فرزندان باشد باعث مي شود جوانان از انتخاب فانتزي و نگاه 

انتزاعي دور شوند و عاقلانه تر انتخاب كنند. 
وي با بيان اينكه رشد اجتماعي زن منافاتي با مادري ندارد، خاطر نشان 
كرد: به نظر مي رسد زنان ما انعطاف پذيري كمي نسبت به اسلاف خود 
دارند و از سوي ديگر دولت نيز سياست هاي حمايتي كمي از خانواده و 

زنان شاغل صاحب فرزند دارد. 
اين مادر و آينده پژوه با اش��اره به خاطره اي از پدر همس��رش )مرحوم 
آيت الله حائري ش��يرازي( گفت: زماني كه مديركل بان��وان و خانواده 
بودم، سه فرزند داشتم و كارم مشغله هاي زيادي برايم ايجاد كرده بود و 
به همين دليل نگران بودم كه حجم زياد كار باعث شود از وظيفه مادري 
كم بگذارم، اين موضوع را با پدر همسرم در ميان گذاشتم و ايشان نكته 
جالبي به من گفت، اينكه لازم اس��ت به نيتم رج��وع كنم كه آيا براي 
پول يا ش��هرت كار مي كنم يا چون ضرورت اجتماعي و فرهنگي براي 
كار كردن احس��اس مي كنم به دنبال كار كردن هستم. ايشان تصريح 
كرد: مادامي كه براي خدا كار مي كني خدا وظيفه ات را آسان می كند و 
كارها را به خوبي پيش مي برد؛ بنابراين اگر اختلالي در كارهايت ايجاد 
مي شود به نيت خود رجوع كن.  اين كارشناس مسائل خانواده با اشاره به 
مشكلات اقتصادي داشتن فرزندان متعدد عنوان كرد: هر كودكي كه به 
دنيا مي آيد علاوه بر رزق مادي، رزق معنوي همچون سعه صدر وجودي 
با خود مي آورد و روح مادر و خلاقيت وج��ودي او را بزرگ تر مي كند، 
اما وجود مشكلات اقتصادي حقيقتي است كه ما هم مثل خانواده هاي 
ديگر با آن دست به گريبانيم، اما شيريني وجود فرزندان زندگي ما را در 

اين شرايط قابل تحمل تر از شرايط سخت بقيه افراد مي كند. 
اردبيلي ادامه داد: برخي فكر مي كنند زماني كه يك فرزند دارند و خرج 
زيادي دارد، خرج دو فرزند ضرب در 2 خواهد ش��د، در حالي كه بعد از 
تولد فرزند دوم مخارج دو برابر نخواهد ش��د و با توجه به تجربه اي كه 
والدين كسب كرده اند، مي توانند هزينه ها را خيلي بهتر مديريت كنند 
و هزينه هاي بي فايده را به راحتي تشخيص دهند و از آنها پرهيز كنند؛ 
مثلًا دختر كوچك من كه فرزند پنجم ماست وارث يك كتابخانه ۷00 

كتابي است كه به تدريج براي فرزندانم خريده ام. 


